

erally identified with Herodotus' European S., on the assumptions that the "sea" is the Black Sea and that the epithet alludes to Darius' I expedition across the Hellespont.

In the Bab., oldest version of the Bisutūn trilingual, *Gimirri*, "Cimmerians", always corresponds to Old Persian *Sakā*. Probably it had the same generic value, although this cannot be proven. The association of the *Sakā* and the Cimmerians parallels the association of the *Iškuzāiu* and the Cimmerians in the NA texts; there is no real proof, however, that *Sakā* might be identified *tout court* with *Iškuzāiu* either terminologically or geographically.

§ 3. Classical Greece and Biblical sources. "S." first appear in the *Catalogue of Women*, attributed to Hesiod in antiquity but written in the early 6th cent. Herodotus offers a long description of Scythia and of many Scythian peoples, which remained authoritative in antiquity. He reports a complicated story about a Scythian invasion in the Near East (I 104–106, IV 11f.). This story is a conflation of historical, legendary, or even mythical elements which unfortunately has no echo in the extant sources.

In the postdiluvian genealogies of Genesis 10, 3 (cf. 1 Chron. 1, 6), *'aškānaz* is son of *gomer* son of Iapheth, and brother of *rīfat* and *togarmāh*. The identification of these names with specific countries has been and still is much debated. This late Bibl. book seems to have accepted the Ass. association *Iškuzāiu*-Cimmerians. Jeremiah (51, 27), casting a spell against Nineveh, invokes an attack of the countries Urartu and Mannea. The association to Urartu and especially with Mannea suggests that *'aškānaz* may be the country *Iškuza*, to be located in the Zagros (see § 1). The sentence may refer to alliances between countries, or to revolts of foreign troops against the Ass. Empire during its last phase.

Alexeev A. I./Barkova L. L./Galanina L. L. 2001: Nomades des steppes: les Scythes, VII^e–III^e siècle av. J.-C. – Černenko E. V. 2006: Die Schutzwaffen der Skythen (= Prähistorische Bronzefunde Abt. 3 Bd. 2). – Hartog F. 1980: Le miroir d'Hérodote: essai sur la représentation de l'autre. – Ivantchik A. I. 1993: Les Cimmériens au Proche-Orient (= OBO 127); id. 2001: Kimmerier und Skythen: kulturhistorische und chronologische Probleme der Archäologie der osteuropäischen Steppen und Kaukasien in vor- und frühskythischer Zeit (= Steppenvölker Eurasiens 2). – Lanfranchi G. B. 1990: I Cimmeri: emergenza delle élites militari iraniche nel Vicino Oriente (VIII–VII sec. a.C.) (= HANES 2bis). – Lebedynsky I. 2004: Les Cimmériens: les premiers nomades des steppes européennes: IX^e–VII^e siècles av. J.-C. – Mayrhofer M. 2006: Einiges zu den Skythen, ihrer Sprache, ihrem Nachleben (= Veröffentlichungen zur Iranistik 36 = SbWien 742). – Parzinger H. 2007²: Die Skythen. – Starr I. 1990: Queries to the sungod: divination and politics in Sargonid Assyria (= SAA 4). – Tokhtas'ev S. 1996: Die Kimmerier in der antiken Überlieferung, Hyperboreus 2/1,

1–46. – West S. 2002: Scythians, in: E. J. Bakker/I. J. F. de Jong/H. van Wees (ed.), Brill's companion to Herodotus, 437–456.

G. B. Lanfranchi

Skythische Kunst s. Tierstil.

Smaragd (emerald). A. Philologisch.

A gem *barraqtu* is attested as part of a ring and of a necklace in two Late Bab. texts from the Achaemenid period, BE 9, 41 and YOS 7, 61 (AHw. and CAD svv.). H. V. Hilprecht/A. T. Clay, BE 9 (1898) p. 30 (see also AHw. 107 and L. Koehler et al., Hebräisches und aramäisches Wörterbuch zum Alten Testament [1967–1995] 1, 155) have convincingly suggested that *barraqtu* is a cognate of Hebrew *bāreqet*, Syriac *bārqā*, Sanskrit *marakata* and Greek σμάραγδος, all meaning "emerald".

M. P. Streck

Smaragd. B. Archäologisch.

S. ist eine dunkelgrüne transparente Varietät von Beryll, einem Beryllium-Aluminium-Silikat (MOHS 7,5–8). Die Unterschiede in den Benennungen liegen v. a. in der Farbe. Während der einfache Beryll wenig Transparenz und helle Farben aufweist bzw. trüb ist, haben die als Schmucksteine verwendeten transparenten Edelberylle verschiedene Farben: z. B. grün (S.), blau und blaugrün (Aquamarin), gelb bis goldgelb (Goldberyll).

Bis zum letzten Viertel des 1. Jts. v. Chr. hatten Berylle keine Bedeutung in Mesopotamien, Erwähnungen früherer Funde von S. sind kritisch zu bewerten und möglicherweise Fehldeutungen.

Berylle und damit auch S. sind zumeist in Muttergestein eingebettet. Als Fundorte sind Indien, Iran und die Türkei nachgewiesen.

Moorey P. R. S. 1994: Ancient Mesopotamian materials and industries: the archaeological evidence, 81.

R.-B. Wartke